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OSN: Jednání o obilné dohodě uvázla na mrtvém bodě
infokuryr.cz/n/2023/05/06/osn-jednani-o-obilne-dohode-uvazla-na-mrtvem-bode

Další kolo jednání o dohodě o obilí se podle listu The Guardian s

odvoláním na zástupce mluvčího OSN Farhana Haqa zastavilo.

Haqovo prohlášení na webu organizace říká, že zástupci Ukrajiny,

Ruska, Turecka a OSN, kteří jsou součástí Společného koordinačního

centra v Istanbulu, nedospěli k dohodě o povolení účasti nových

plavidel na iniciativě Black Sea Grain Initiative. Haq poznamenal, že

probíhají každodenní kontroly dříve povolených plavidel.

Generální tajemník OSN António Guterres zaslal všem

účastníkům návrhy na zlepšení a rozšíření dohody s přihlédnutím k

jejich pozicím, dodal Haq.

“OSN vyzývá všechny strany, aby pokračovaly v

diskusích, překonaly provozní potíže a pracovaly na úplné

implementaci a pokračování iniciativy,” zdůraznil. Kreml

již dříve uvedl, že o rozšíření dohody nejedná.

http://www.infokuryr.cz/n/2023/05/06/osn-jednani-o-obilne-dohode-uvazla-na-mrtvem-bode/
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Technická jednání svolaná Tureckem se podle Haqa konala v

Istanbulu 5. května a příští týden se bude konat schůzka na vysoké

úrovni.

Dohoda o obilí, která schválila mechanismus pro vývoz obilí z

ukrajinských přístavů, byla podepsána v Istanbulu v červnu

2022. Druhá část dohody se týká odstranění překážek vývozu

ruských zemědělských produktů a hnojiv. Iniciativa byla v listopadu

prodloužena na 120 dní. Rusko v březnu souhlasilo s obnovením

smlouvy, ale pouze na 60 dní, tedy do 18. května. Zbytek účastníků i

západní státy volají po prodloužení tohoto období.

Kreml již dříve uvedl, že vyhlídky na prodloužení dohody považuje za

„nepříliš dobré“, protože některé dohody nebyly realizovány. Ruské

ministerstvo zahraničí uvedlo pět „systémových problémů“, bez nichž

není prodloužení dohody možné. Mezi ně patří opětovné připojení

Rosselchozbank do systému SWIFT, obnovení dodávek zemědělské

techniky do Ruska a deblokace zahraničních aktiv ruských

společností souvisejících s výrobou.

Turecká strana označila nároky Ruska za oprávněné a uvedla, že

diskutuje o možnosti opětovného připojení RSHB ke SWIFT. Ankara

zároveň pochybuje, že západní země na tuto podmínku

přistoupí. Jako alternativu Guterres navrhl, aby se transakce

uskutečnila prostřednictvím turecké zprostředkovatelské banky.

 

 


